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Dodenherdenking, Velp, vier mei 2007  

“Zij zijn ons voor” 

Bijna achttien jaar woon ik in Nederland. Daarvoor, in mijn 
Duitse geboortestreek, had ik al iets gehoord over vier 
mei, deze unieke avond. In 1990 deed ik de eerste keer 

mee, in Utrecht, op het Domplein. Het was een belevenis, veel meer dan ik had 
verwacht. Ik hoorde de stilte - een stilte die ik niet kende.  

Dankbaar betoon ik vanavond hier mijn eerbied. Ik buig voor het gezag van deze 
stilte, de stilte van dodenherdenking.  

En ik blijf benieuwd. Nog beter hoop ik te verstaan, nog dieper wens ik te door-
gronden. Wat brengt zij naar voren, juist nu: de eerst aangewezen spreekster van 
deze dag, de stilte van vier mei? 

Twee minuten - daar heeft zij genoeg aan. En de mensen luisteren - van Vier-
huizen tot Vaals, van Vlaardingen tot Velp. Zo velen bij elkaar, ze geven zich 
over, ze vragen: ‘Stilte, u moet het zeggen. U moet de krachten opwekken, ze 
bundelen! U moet ons ontsluiten, ons ontvankelijk maken voor de kracht van 
degenen die wij vanavond gedenken. U, stilte, bewaart hun levensdurf. Die staat 
op wacht, als een vonk die wil overslaan. In u, stilte, hopen we het voorrecht te 
herontdekken erfgenamen te zijn van deze voorouders. Wat moeten we doen, 
wat laten, om de rijkdom goed te gebruiken die zij ons hebben toevertrouwd?’ 

Nooit kwam in mij op dat ik ook maar in aanmerking zou kunnen komen actief bij 
de plechtigheid van dodenherdenking betrokken te zijn. Nu ik zelfs het woord mag 
voeren voordat deze stilte valt - hopelijk weer in goede aarde! - nu helpt me het 
besef: ik sta hier niet alleen als een Duitser in Nederland. Ik sta hier ook als 
Europeaan - onder Europeanen.  

Als Duitser voel ik op deze avond ook weer beklemming. Vijf jaar was dit land 
bezet; ook op mij ligt de schaduw, de last van deze zware tijd. De jaren 1933 tot 
1945, het meest misdadige hoofdstuk in de geschiedenis van mijn geboorteland, 
werken nog na.  

Als Europeaan die niet in Nederland geboren en getogen is, mocht ik hier heel 
veel leren kennen dat waardevol is. Zoals humaniteit, menselijkheid in Nederland 
gestalte heeft gekregen en krijgt - dit weerkaatst in dit juweeltje, twee minuten 
stilte. Hier knipoogt een kans. Hopelijk leren we te delen vooral in het beste wat in 
de lidstaten van de Europese Unie leeft. De rijkdom die daaruit voortkomt belooft 
nog meer, zal ons dieper verbinden en verblijden dan de meest voorspoedige 
bloei van de economie. 

Dodenherdenking: op het eerste gezicht lijkt deze nationale bezinning op 
eenrichtingsverkeer; wij gaan immers terug in de tijd, het verleden in. Als je goed 
kijkt zie je: dodenherdenking is wederkerig; daarin ligt haar kracht. En deze 
ontmoeting komt niet tot stand, omdat wij de eerste stap zetten. Zij zijn ons voor. 
Voortrekkers waren en blijven zij: onderdrukte mensen die de hoop op bevrijding, 
op menswaardig leven, niet hebben losgelaten. Hun verzet tegen onrecht, hun 
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verwachtingen hebben onze toekomst ontsloten. Vanuit 
de grote stilte die van alles op de hoogte is, onderhouden 
zij de verbondenheid met ons. 

Leven zoals het eigenlijk bedoeld is, leven dat werkelijk - 
leven is -: wie daarnaar verlangt moet zeker te rade gaan 
bij hun idealen - bij hun dromen van een nieuwe wereld 
zonder oorlog - in vrijheid, in gerechtigheid en vrede.  

Zij zijn ons voor, dagen ons uit: omdat ze zich verbonden 
hebben aan een opdracht die groter was dan zijzelf, 
groter dan het bangzijn voor hun eigen hachje. Dit is hun 
aanbeveling: geef je ook over aan een opdracht die jezelf 
overstijgt. Maar pas op, wees ook hier kieskeurig. 
Weersta de verleiding. Houd stand, biedt het hoofd aan je 
niet ringeloren door gedragspatronen die hun gelijk 
gewelddadig afdwingen. 

Zij zijn ons voor. Wie hun spoor volgt - wordt die gaandeweg zelf voorganger, 
voortrekker? De deur staat open, de weg is vrij. De keuze is aan ons, aan u en 
aan mij. Treedt toe tot dit gezelschap, voeg je bij de onafzienbare menigte die niet 
te tellen is, mensen van goede wil - uit alle landen en volken, van elke stam en 
taal (Apokalyps 7,9). Kunnen, willen ook wij bij degenen horen die het nageslacht 
straks zal eren door te zeggen: zij zijn ons voor? 

Goed dat er deze stilte is - niets en niemand legt zij het zwijgen op. Door de 
rechtvaardigheid die hart en nieren doorgrondt (Psalm 7,10) zal de gezindheid 
van velen aan het licht komen (Lucas 2,35). 

Heinz-Georg Surmund, Arnhem  

De voorstaande tekst is via Internet toegankelijk:  
http://www.velpvoororanje.nl/index.php?inhoud=4-Mei 

Teksten van interkerkelijke herdenkingsredes van pastoor Schaars (*1887) te Velp – hij was 
gevangene in het concentratiekamp Dachau – , voor de gevallenen via deze link: 
http://www.archivesportaleurope.net/ead-display/-/ead/pl/aicode/NL-
HaNA/type/fa/id/2.21.267/unitid/2.21.267+-+56 

See more at: 
http://www.archivesportaleurope.net/ead-display/-/ead/pl/aicode/NL-
HaNA/type/fa/id/2.21.267/unitid/2.21.267+-+56#sthash.gs3ZvkeU.dpuf 

Antonius Johannes Schaars, pastoor te Velp, werd geboren te Deventer 5 juni 1887, priester 
gewijd 10 augustus 1910, overleden te Deventer 4 februari 1963. Vanuit de parochiekerk van 
Velp werd hij op 9 februari 1963 begraven op "Heiderust" te Rheden. Hij was Ridder in het 
Legioen van Eer en drager van het Frans Oorlogskruis met palm, Nederlands Mobilisatie 
Oorlogskruis en de Zilveren medaille van de gemeente Rheden. 

(http://www.geldersarchief.nl/zoeken/?miview=ldt&mivast=37&miadt=37&miaet=14&micode=150
1&minr=1720039&milang=nl&misort=last_mod|&mizk_alle=trefwoord%3AVelp%2C+Gasthuislaa
n&mizig=284) 

Een filmbericht (4 minuten) over de bevrijdingsramen in de Velpse kerkL 
http://www.omroepgelderland.nl/nieuws/2098421/Bevrijdingsramen-met-een-verhaal-in-Grote-
Kerk-Velp 

OLVV-Kerk, Velp 
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Dodenherdenking, Velp, vier mei 2007 

“Zij zijn ons voor” 

“Sie sind uns voraus” 

 

Beinahe achtzehn Jahre wohne ich in den Niederlanden. Davor hatte ich dort, wo 
ich in Deutschland geboren und aufgewachsen bin, schon etwas gehört über den 
vierten Mai, diesen einzigartigen Abend. 1990 war ich zum ersten Mal dabei, in 
Utrecht, auf dem Domplatz. Es war ein Erlebnis, viel mehr als ich erwartet hatte. 
Ich hörte die Stille - eine Stille, die ich nicht kannte. 

Dankbar und ehrfürchtig verneige ich mich heute abend vor der Autorität dieser 
Stille, der Stille von “Dodenherdenking”. 

Und ich bleibe neugierig. Noch besser hoffe ich zu verstehen, noch tiefer zu er-
fassen. Was legt sie uns ans Herz, gerade jetzt: die zuerst berufene Sprecherin 
dieses Tages, die Stille von “vier mei”? 

Zwei Minuten - das ist ihr genug. Und die Menschen lauschen - von Vierhuizen 
bis Vaals, von Vlaardingen bis Velp. So viele zusammen, sie überlassen sich, sie 
fragen: “Stille, du musst es sagen. Du musst die Kräfte erwecken, sie zusam-
menfügen. Du musst uns erschließen, uns empfänglich machen für die Kraft aller, 
derer wir heute Abend gedenken. Du, Stille, bewahrst ihren Lebensmut. Der 
wartet und wacht, wie ein Funke, der überschlagen will. In dir, Stille, hoffen wir 
das Privileg wiederzuentdecken, Erben zu sein von diesen Voreltern. Was 
müssen wir tun, was lassen, um den Reichtum gut zu benutzen, den sie uns 
anvertraut haben?” 

Nie war mir der Gedanke gekommen, dass ich aktiv an der Feier von “Dodenher-
denking” mitwirken könnte. Jetzt darf ich sogar das Wort führen, bevor diese Stille 
fällt - hoffentlich in gute Erde! -, und jetzt hilft mir das Wissen: ich stehe hier nicht 
nur als ein Deutscher, der in den Niederlanden lebt. Ich stehe hier auch als Euro-
päer - unter Europäern. 

Als Deutscher fühle ich heute Abend wieder Beklemmung. Fünf Jahre war dieses 
Land besetzt; auch auf mir liegt der Schatten, die Last dieser schweren Zeit. Die 
Jahre 1933 bis 1945, das Kapitel in der Geschichte meines Geburtslandes mit 
den größten Verbrechen, wirken noch nach. 

Als Europäer, der nicht aus den Niederlanden stammt, durfte ich hier sehr viel 
Wertvolles kennenlernen. Wie Humanität, Menschlichkeit in den Niederlanden 
gelebt, gestaltet wurde und wird - das spiegelt sich wider in diesem Kleinod, zwei 
Minuten Stille. Hier zwinkert uns eine Chance zu. Hoffentlich lernen wir, mitein-
ander vor allem das Beste zu teilen, das in den Teilstaaten der europäischen 
Union lebt. Der Reichtum, der darin liegt, verspricht noch mehr, wird uns tiefer 
verbinden und erfreuen als die größtmögliche Wirtschaftsblüte. 

“Dodenherdenking” - auf den ersten Blick ähnelt diese nationale Besinnung einer 
Einbahnstraße. Wir gehen ja in der Zeit zurück, in die Vergangenheit hinein. Wer 
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gut zusieht, stellt aber fest: “Dodenherdenking” beruht auf 
Gegenseitigkeit. Und diese Begegnung kommt nicht 
zustande, weil wir den ersten Schritt tun. Sie sind uns 
voraus. Vorläufer waren und bleiben sie: unterdrückte 
Menschen, die die Hoffnung auf Befreiung, auf men-
schenwürdiges Leben nicht losgelassen haben. Ihr 
Widerstand gegen Unrecht, ihre Erwartungen haben uns 
Zukunft erschlossen. Aus der großen Stille, die von allem 
weiß, treten sie mit uns in Verbindung, halten diese auf-
recht. 

Leben, so wie es eigentlich sein sollte, Leben, das 
wirklich - Leben ist: wer sich danach sehnt, muss sich 
sicher Rat holen bei ihren Idealen - bei ihren Träumen 
einer neuen Welt ohne Krieg - in Freiheit, in Gerechtigkeit 
und Frieden. 

Sie sind uns voraus, fordern uns heraus: weil sie sich einem Auftrag verschrieben 
haben, der größer war als sie selbst, größer als die Angst, die eigene Haut zu 
retten. Dies ist ihre Empfehlung: widme dich auch einem Auftrag, der dich über-
steigt. Aber pass auf, sei auch hier wählerisch. Widerstehe der Verführung. Halte 
stand, weise Vorstellungen ab, die sich selbst fanatisch übertönen. Lass dich 
nicht an der Nase herumführen von Verhaltensmustern, die ihr Recht gewalttätig 
erzwingen. 

Sie sind uns voraus. Wer ihrer Spur folgt - wird der Schritt für Schritt selbst zum 
Vorläufer? Die Tür steht offen, der Weg ist frei. Die Wahl liegt bei uns, bei Ihnen 
und bei mir. Tritt hinzu, schließe dich der unübersehbaren Menge an, die nicht zu 
zählen ist, Menschen von gutem Willen - aus allen Ländern und Völkern, von 
jedem Stamm und jeder Sprache (Apokalypse 7,9). Können, wollen wir zu den-
jenigen gehören, die die Nachkommen bald ehren werden, indem sie sagen: Sie 
sind uns voraus? 

Gut, dass es diese Stille gibt - niemandem legt sie das Schweigen auf. Durch die 
Gerechtigkeit, die auf Herz und Nieren prüft (Psalm 7,9), wird die Gesinnung 
vieler Menschen offenbar werden (Lukas 2,35). 

Heinz-Georg Surmund, Arnhem  

 


